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پیشنهادراهحلبرایهزینهپرداختکارتخوان

بحث گرفتن هزینه از پرداخت های کارت خوان های 
مغازه ها و بانک ها به موضوعی مهم تبدیل ش��ده است. 
اکنون که آقای رئیس جمهوری در نیویورک هس��تند 
بهتر است که معاون اول یا وزیر اقتصاد را مخاطب قرار 
داد و از آنان خواس��ت که اجازه ندهند این اتفاق بیفتد. 
اصرار ما از این جهت نیست که تعیین این هزینه ها باری 
بر دوش مردم یا فروشندگان خواهد بود.  اگر دولت به هر 
دلیلی قیمت آب را افزای��ش دهد تا مصرف آن را کمتر 
کند و از این طریق موجب کاهش مصرف آب ش��ده و 
ش��انس دسترس��ی مردم به آب را بهبود بخشد با آن 
مخالفتی نمی کردیم و احتمالا موافقت هم می شد. ولی 
این مورد متفاوت اس��ت زیرا گرفتن این پول از مردم و 
فروشندگان بر منطق قابل قبولی استوار نیست.  اول از 
همه مقامات بانک مرکزی باید دلایل خود را در انجام این 
کار روشن کنند.  زیرا بر حسب این که دلایل انجام این 
کار چه باشد راهکار حل آن نیز متفاوت است. دو دلیل 
طرح ش��ده که به هر کدام جداگانه پرداخته می شود. 
گفته شده که به دلیل بی هزینه بودن این پرداخت ها و 
تراکنش ها تعداد آنها زیادتر از معمول است درنتیجه از 
طریق تعیین هزینه برای آن می خواهند حجم آنها را کم 
کنند تا مردم برای پرداخت ارقام کوچک از کارت خوان 
اس��تفاده نکنند و از این طریق ترافیک کار کمتر شود.  
پیش بینی کرده اند که ب��ا تعیین هزینه برای این کار تا 
 درصد قابل توجهی از تراکنش ها کاس��ته خواهد شد.  
قبلاً هم برای گرفتن موجودی حساب، هزینه تعیین 
کردند و گفته ش��د که از تع��داد تراکنش های تعیین 
موجودی تا حد زیادی کاس��ته شد. کس��ی به آن کار 
اعتراضی نکرد زیرا تعیین موجودی حساب، انتخاب فرد 
است و جزو وظایف جاری بانک محسوب نمی شود. الان 
اگر بخواهند استفاده از تراکنش را کم کنند دو راه وجود 
دارد؛ یکی این که انجام تراکنش های زیر مبلغ معینی را 
غیرممکن کنند.  مثلا زیر ۵ هزار یا ۱۰ هزار تومان را از 
جریان نقل و انتقالات کارتی در فروشگاه ها حذف کنند. 
راه دیگر این است که برای این گونه تراکنش ها هزینه 
تعیین کنند. طبیعی است که فروشگاه ها زیر بار دریافت 
الکترونیکی برای این مبال��غ اندک نمی روند و پول نقد 
مطالبه خواهند کرد و مردم هم برای اینگونه پرداخت ها 

پول نقد استفاده می کنند. 
علت دیگری که برای تعیی��ن هزینه  خرید و فروش 

الکترونیک��ی مطرح ش��ده پوش��ش دادن هزینه های 
شرکت ش��اپرک اس��ت. در این زمینه باید طبق یک 
قاعده  منطقی عمل کرد. هرکس نف��ع می برد هزینه 
می پ��ردازد. در این جا پن��ج گروه نفع برنده هس��تند؛  
مردم، فروشندگان، بانک ها، بانک مرکزی و دولت.  نفع 
مردم این اس��ت که نیازی به حفظ پول نقد و اسکناس 
ندارند. هنگام خرید مستقیماً از بانک پول را برداشته و 
به فروشنده می دهند.  نفع فروشنده این است که نیازی 
به شمردن پول و نقل و انتقال آن ندارد. پول مستقیماً از 
مردم به حسابشان واریز می شود. نفع بانک ها این است 
که نیازی به نگهداری پول نق��د و پرداخت آن به مردم 
و سپس دریافت آن از فروشندگان ندارند. همواره پول 
مردم در حساب آن هاست و فقط از حسابی به حسابی 
دیگر منتقل می شود. ضمن آن که در هزینه های انسانی 
آنها صرفه جویی می شود.  حداقل چند روز هم پول مردم 
بیش از گذشته نزد آنان می ماند که سود قابل توجهی 
دارد.  نفع بانک مرکزی در این اس��ت که از اس��تهلاک 
اسکناس ها که هزینه  زیادی را برای آنان دارد، خلاص 
می شوند. ضمن آن که قدرت نظارت آن بانک را بر امور 
پولی افزایش می دهد. نفع دولت در این است که نظارت 
آن بر نقل و انتقال پول، خرید و فروش فروش��گاه ها را 

بیشتر می کند.  امنیت جامعه را افزایش می دهد و...   
با توج��ه به موارد فوق، ش��اید س��ودبرندگان اصلی 
به ترتی��ب بانک ه��ا، بانک مرک��زی، دولت، م��ردم و 
فروشندگان هستند. درحالی که می خواهند هزینه ها 
را معک��وس بگیرند.  راه حل چیس��ت؟ برقراری رقابت 
رفع انحصار. اجازه دهند بانک ها و فروشندگان و مردم 
خودشان تصمیم بگیرند. به این معنا که بانک هایی که 
علاقه مند هس��تند هزینه  نقل و انتقالات را خودشان 
بپردازند و یا حتی مثل س��ال های گذشته جوایزی هم 
برای فروش��گاه ها در نظر بگیرند، وارد میدان شوند به 
شرطی که حق توافق پشت پرده را علیه مردم نداشته 
باش��ند و کاملا رقابتی عمل کنند. ه��ر بانکی هم که 
نخواس��ت، اعلام کند که هزینه  نقل و انتقال به عهده  
فروشگاه است. اگر این کار ش��د آن وقت خواهیم دید 
که کدامیک از بانک ها حاضر می شوند که هزینه  نقل و 
انتقال را به فروشندگان و مردم منتقل کنند؟ و آیا برای 
آنان به صرفه است که خودشان پرداخت کنند یا از مردم 

بگیرند؟

|  مصطفی عابدی   |   روزنامهنگار|

پیام شهروند

  سلام. چرا نش��ریه در شهرستان ماهشهر پیوسته 
وجود ن��دارد و هر چن��د روز یک بار در ش��هر توزیع 

می شود؟ رسول پارسانژاد
شهروند: قربان باور بفرماييد اين شبكه توزيع 

روزنامه ها اشك همه را درآورده است!
  سلام. پرسش مهر از رئیس جمهوری: دلیل و هدف 

از برگزاری امتحانات مهر چیست؟
  شهروند: امتحان مهر؟!

  چیزهای کوچک مثل:  خش��ک شدن دریاچه ها و 
تالاب ها، کوی��ر و بی حاصل ش��دن 8۵ درصد خاک 
کش��ور، نابودی محیط زیس��ت، واردات خودروهای 
میلی��اردی، مب��ل 3۰۰میلیون��ی، توالت فرنگ��ی 
2۰۰میلیونی، دزدي ها و رانت های ده هزار میلیاردی 
و صدها معض��ل دیگر آزارمان نمي دهد، مش��کلات 

بزرگتر آزارمان مي دهد. خب ما هم کمی آدمیم.
شهروند: اي جانم! همه اينها كه گفتيد آزارتان 

نمي دهد؟! اي بنازم به اين ظرفيت!
  سالروز ازدواج حضرت علی)ع( و حضرت زهرا )س( 

بر عموم مسلمانان جهان مبارک باد
 جواد خوش لهجه-  قم

 شهروند: ما هم تبريك و شادباش مي گوييم.
 براي یک بار هم که شده مسئولان ورزش کشور یک 
تصمیم درست بگیرند و بودجه فوتبال را به طور کل 
قطع و از اعزام تیم هاي فوتب��ال به خارج جلوگیري 
کنند. بهتر است بودجه فوتبال صرف رشته هاي دیگر 

شود که این قدر خوب نتیجه مي گیرند.
شهروند: مشكل اين جاست كه ظاهرا گرفتن 

تصميم درست، خيلي سخت است!
 مي گوین��د نماز ب��اران بخوانی��د ولي واقع��ا آیا در 
جامعه اي که فساد و فقر و تبعیض این قدر زیاد است 
و متاسفانه خیلي از مردم از خوردن بیت المال و حق 
دیگران هیچ واهمه اي ندارند دعایشان به درگاه خدا 
استجابت مي شود؟ آدم هاي زیادي را مي شناسم که تا 
همین سه چهار سال پیش یک زندگي خیلي معمولي 
داش��تند ولي بعد با برخي اف��راد و منابع رانتي یکي 
شدند و زندگیشان زیر و رو شد. اینها با پول مردم در 
خانه هاي آنچناني زندگي مي کنند و سوار ماشین هاي 
لوکس مي شوند و ما هم در برابر این همه فساد سکوت 

کرده ایم حالا چرا دعایمان باید مستجاب شود؟!
شهروند: حق با شماس�ت، گاهي اوقات كاري 
مي كنيم كه نتيج�ه اش دور ش�دن از خداوند 

است.
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    ايسنا| سرپرست وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
با اشاره به بررسی بورس��یه های غیرقانونی در وزارت 
علوم اظهار کرد: تعیین تکلیف 48۰ تن از این افراد به 

هیأت امنای دانشگاه ها واگذار شده است.  
محمدعلی نجفی در جمع خبرنگاران با بیان این که 
کمیته پنج نفره برای تکلیف وضع هر کدام از بورسیه ها 
با ضوابط تعیین شده در وزارت علوم تشکیل شده است، 
گفت: امیدواریم هرچه زودتر تکلیف این افراد روشن 

شود.  
او ادام��ه داد: ب��ا این حال لیس��ت 48۰ نف��ر از این 
بورس��یه ها که به عن��وان مرب��ی پیمان��ی در برخی 
دانشگاه ها فعالیت داشتند، ابلاغ شده که باید در مورد 
آنها در هیات ه��ای امنای هر کدام از این دانش��گاه ها 

تصمیم گیری شود.  
نجفی خاطرنش��ان کرد: وضعیت س��ایر افراد نیز 
توس��ط هیأت پنج نفره وزارت علوم در دست بررسی 
اس��ت که تدریجا با مش��خص ش��دن نتایج، در این 
خصوص اطلاع رس��انی می کنیم.   سرپرست وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری در بخش دیگری درخصوص 
افزایش پذیرش دانشجو در مقاطع تحصیلات تکمیلی 
در دانشگاه آزاد بیان کرد: این مسأله با نظر وزارت علوم 

صورت گرفته و از نظر ما کاملا قانونی است.  

او در پاس��خ به این س��وال که نظر شما درخصوص 
اظهارنظر ریاست دانشگاه آزاد که وعده داده تا بهمن ماه 
امس��ال نیم میلیون دانش��جوی تحصیلات تکمیلی 
خواهیم داشت چیس��ت؟ گفت: در این خصوص من 
چیزی نمی دان��م؛ اما آنچه که دکتر می��رزاده، رئیس 
دانشگاه آزاد، درخصوص پذیرش دانشجو در مقاطع 
کارشناسی ارش��د و دکترا در  سال جاری گفته، مورد 

تأیید وزارت علوم بوده است.  
نجفی تصریح کرد: این که گفته می ش��ود، ظرفیت 
پذیرش دانشجویان دکترا در دانشگاه آزاد هشت برابر 
افزایش یافته، نظر منتقدان دانشگاه آزاد است؛ طبق 
محاس��باتی که دکتر میرزاده انجام داده بود، این رقم 
صحیح نیس��ت و میزان پذیرش در این مقطع نسبت 

به سال قبل، تنها 7/ ۱ درصد افزایش داشته است.  
سرپرس��ت وزارت علوم، تحقیقات و فناوری اضافه 
کرد: همچنین طبق توضیحاتی که رئیس دانش��گاه 
آزاد در کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 

اسلامی ارایه داد، بسیاری از نمایندگان قانع شدند.  
او درخصوص تعیین تکلیف وزیر علوم و معرفی آن به 
مجلس اظهار کرد: طبق قانون اساسی رئیس جمهوری 
سه ماه برای معرفی وزیر فرصت دارد که تاکنون یک 
ماه و چند روز از این مدت گذشته است؛ امیدواریم در 

ماه آینده فرد مورد نظر معرفی شود.  
نجفی در پاسخ به سوالی درخصوص این که بیشتر 
گفته بود تعیین من به عنوان وزیر علوم یک ش��وخی 
اس��ت نیز گفت: من در این خصوص گفتم حرف من 
یک شوخی است نه اصل مساله؛ اصل مسأله به تصمیم 

رئیس جمهوری بستگی دارد.  
سرپرس��ت وزارت علوم تصریح کرد: درحال حاضر 
شخص خاصی مدنظر ما نیس��ت و قرار است پس از 
س��فر رئیس جمهوری به نیویورک، در این خصوص 

تصمیم گیری شود.  
سرپرس��ت وزارت عل��وم، تحقیقات و فن��اوری در 
همایش معنوی میثاق مهر در مش��هد مقدس تأکید 
کرد: دانش��جو نباید خ��ود را معطوف و مح��دود در 
علم آموزی کند؛ در دانشگاه ها  انجمن ها و تشکل های 
دانشجویی زیادی اس��ت که فعالیت های غیردرسی 
مانند فعالیت های فرهنگی، سیاسی، ورزشی و... دارند 
و هر دانشجو بنا به سلیقه و طبع خود می تواند در هر 

کدام از این تشکل ها ورود یابد.  
سرپرس��ت وزارت عل��وم، تحقیق��ات و فن��اوری 
اضافه کرد: سیاس��ت وزارت علوم، توس��عه این گونه 
فعالیت هاست تا دانشجو بتواند برای زندگی اجتماعی 

تربیت شود.  

ش�هروند| ش��مارش معکوس جیره بندی آب برای 
تهرانی ها مدتی اس��ت که آغاز ش��ده و ذخیره سدها به 
مرحله هشدار رس��یده اس��ت. پیش بینی ها حکایت از 
آن دارد ک��ه پاییز ه��م بارش چندانی نخواهد داش��ت و 
نمی توان امید زی��ادی به جبران کمبود آب داش��ت. در 
چنین شرایطی برای جلوگیری از تشدید بحران چاره ای 
نیست جز اس��تفاده از منابع آبی ذخیره و البته تغییر در 
الگوی مصرف. در همین خصوص حمید چیت چیان وزیر 
نیرو با اعلام تصمیم گیری ش��ورایعالی آب درباره میزان 
برداش��ت آب از 6۰9 دشت کشور تا پایان مهرماه امسال 
گفت: آبرسانی از سد ماملو به عنوان آخرین راهکار به زودی 
به تهران می رسد، اما شرط جلوگیری از جیره بندی آب 
همکاری مردم است. وی گفت: میزان آب قابل برداشت 
از آب های زیرزمینی تا پایان مهرماه مش��خص می شود. 
چیت چیان ادامه داد: در زمینه اصلاح الگوی کشت آبیاری 
و اصلاح الگوی آبرسانی در شهرها تصمیماتی اتخاذ شده 
و تصمیم داریم اگر آب سالم و شرب در برخی نقاط کشور 
به اندازه کافی نداشتیم، شبکه های آبرسانی را تنها برای 
آب بهداش��تی مصرف کنیم و مردم برای ش��رب از آب 
بسته بندی استفاده کنند. او افزود: به منظور اصلاح الگوی 
آب کشاورزی با همکاری وزارت جهاد کشاورزی، تصمیم 
شورایعالی آب تا پایان مهرماه میزان آب قابل برداشت از 
آب زیرزمینی برای 6۰9 دش��ت کشور اعلام می شود. به 

گفته وزیر نیرو درباره تهران نیز آخرین منابع سد ماملو 
است که امید می رود ظرف چند روز آینده وارد مدار شود، 
البته حتی با انتقال آب از س��د ماملو نیز تمام نیاز تهران 
مرتفع نمی ش��ود و مردم باید سیاست مدیریت مصرف 
را دنب��ال و کمتر مصرف کنند. چیت چیان ب��ا ارزیابی از 
وضع  س��ال آب��ی 94-93 توضیح داد: رون��د بارش ها در  
سال آبی جدید تغییر چندانی ندارد و پیش بینی می شود 
خشکس��الی و کاهش بارش ها نیز تداوم داشته باشد. ما 
ناچار هستیم سیاست های مدیریت مصرف آب در بخش 

صنعت، کشاورزی و شرب را با مراقبت های بیشتری اجرا 
کنیم. محمد پرورش مدیرعامل آبفای استان تهران هم با 
اشاره به این که به دنبال تصویب طرح برخورد با مشترکان 
پرُمص��رف آب در دولت هس��تیم، گف��ت: در هفته های 
گذش��ته، طبق برنامه اعلام  ش��ده، آب بی��ش از 3 هزار 
مش��ترک پرُمصرف تهرانی به  مدت 7ساعت قطع شد. 
وی با بیان این که در قطع آب مشترکان تهرانی به  دنبال 
بازدارندگی هستیم، گفت: وزارت نیرو به  دنبال مصوبه  ای 

برای برخورد قانونی با مشترکان پرُمصرف است. 

محمدعلی نجفی خبر داد:

بررسیبورسیههایغیرقانونیدرهیأتامنایدانشگاهها

وزير نيرو خبر داد: آخرين ذخيره آبی در راه پايتخت

کفگیر آبی تهران به ته دیگ خورد

 سامانه  پیام  کوتاه

3000097 

پیام هاي خود را 
به سامانه پیام 
کوتاه »شهروند« 
فرستاده و ما را از 
نظرات، انتقادات 
و پیشنهادات 
خودتان 
آگاه کنید.

تغيير كاربری زمين ها در روستاها نگران كننده شده است

  در 18 سال گذشته 100 هزار هكتار از اراضی كشاورزی كشور
 تغيير كاربری پيدا كرده است

آژیر خطردر روستاها

 صفحه  19 صفحه  18

پیمانکارمقصراصلیاست
ولیماسوختیم

گفت وگوي »شهروند« با برادر متهم اصلي قتل در پرونده سد معبر مأموران شهرداری   

    صفحه 3

مواضع متفاوت طرفين افزايش يافت

    وندی شرمن: پيشرفت هايی در مذاكرات حاصل شده است                عباس عراقچی:  مذاكرات نفسگير است، پيشرفتی نداشته ايم

تغییراتلحظهایدرمذاکراتهستهای
ند
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 »شهروند« از آلودگی »گوهر رود«
 و »زرجوب« گيلان گزارش می دهد

    صفحه های 10،9و11

 صفحه 15

هلال
گزارش »شهروند« از يك كنگره علمی

نداشتنفعالیتبدنی
عامل13درصد
سرطانهاست

جامعه

 صفحه 17

معاون درمان دانشگاه علوم پزشكی اراک:

200نوعآلاینده
درهوایاراک

شناساییشدهاست

ش�هروند| در ته��ران در پارک ها برج می س��ازند و در 
روستاها در زمین های کشاورزی، خانه و ویلا. این داستان 
قدیمی است. حالا 2۰ سال می ش��ود که زمین  خواری، 
تغییر کارب��ری زمین های کش��اورزی، برج س��ازی در 
پارک ها و زمین های غیرمس��کونی، خبرس��از ش��ده؛ 
همین دوهفته پیش بود که معاون قضایي دادگستري و 
مسئول رس��یدگي به پرونده هاي زمین خواري تهران از 
یک زمین خواری بزرگ در منطقه فرودگاه مهرآباد خبر 
داد. او گفت که »فردی با ارایه س��ند مالکیت منگوله دار 
و رأی جعلی، 8 میلیون مترمرب��ع از اراضی مهرآباد را در 
اختیار گرفته است و می گوید یا منطقه را تخلیه یا پول 
آن را پرداخت می کنید.« زمین خواری و تغییر کاربری 
زمین ها اما بیشتر از آن که در داخل شهرها جدی باشد، 
در روستاها اتفاق می افتد. برای همین هم هست که دیروز 
یک مسئول رسمی وزارت کش��ور درباره تغییر کاربری 
زمین های کش��اورزی در روستاها هش��دار داده و گفته 

دراین باره نگران است. »هوش��نگ خندان دل«، معاون 
عمران، توسعه امور ش��هری و روستایی وزارت کشور در 
گردهمایی شهرداران، روسای شوراهای اسلامی شهر، 
دهیاران و مدیران کل حوزه عمران در استان خوزستان 
گفته  از دهیاری های روس��تاها درباره تغییر غیرقانونی 
کاربری اراض��ی گزارش های بس��یار نگران کننده ای به 
وزارت کشور می رسد: »درباره تغییر غیرقانونی کاربری 
اراضی، باید بس��یار دق��ت و مراقبت ک��رد. به خصوص 
در دهیاری ها ک��ه گزارش های بس��یار نگران کننده ای 
دراین باره به وزارت کشور رس��یده است. وزارت کشور و 
دولت هم در تلاش در جه��ت مقابله با این رویه ناصواب 
اس��ت. به هیچ وجه نباید اراضی زراعی و مراتع جنگلی 
قربانی طمع منفعت طلبانه گروهی قرار گیرد.«  او درباره 
مهاجرت بی رویه روس��تاییان به شهرها هم انتقاد کرده 
است: »این جابه جایی عظیم جمعیت بی شک تغییرات 
بزرگی را در حوزه روابط به وجود آورده است...  صفحه 16

3طلایدیگردرتور
ایرانیها

بهداد سليمی ركورد آسيايی رضازاده را شكست 

 نه گوهری مانده 
نه زری

     شهرهای گيلان در محاصره 
فاضلاب قرار دارد


